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Referat Grønt Råd 12. oktober 2023 
 
Sted: Lindøalleen 51, 5330 Munkebo 
Lokale: Mødelokalet Birkende 
Tid: kl. 17:00-20:00 
 
Tilstede: Nanna Salicath (Danmarks Naturfredningsforening (DN)), Jakob 
Harrekilde (Naturstyrelsen (NST)),  Ejnar Zacho Rath (Østfynsk Biavlerfore-
ning), Peter Bisgård (Danmarks Jægerforbund), Frede Andersen (Botanisk 
Forening), Mogens Petersen (Dansk Ornitologisk Forening (DOF)), Martin 
(Lede af Naturteamet, KK), Mia (sekretær Grønt Råd, Naturteamet, KK) 
 
Afbud: Anja Svenstrup (ETKerteminde), Stig Bille Brahe (Dansk Skovfore-
ning), Rudolf Iuel (Dansk Landbrug), Frode Thorhauge (Danmarks sportsfi-
sker Forening), Sebastian Nielsen (Formand for Grønt Råd), gæst Claus 
Frederik Sørensen (Ladbymuseet).   
 
Referat 

 
• 17:05-17:35 Oplæg fra Ladbymuseet – afdelingsleder Claus 

Frederik Sørensen 
Kort oplæg ved Martin, pga. uforudset aflysning fra Claus. 
Kort ses i powerpoint.  
Der arrangeres en besigtigelse for dem det er relevant for. 
Besigtigelsen bliver 1. november fra kl. 1630-1800. 
Der er et ønske om at etablere forskellige elementer som berører §3 
strandeng.    
Grønt råd inviteres når dato er fastlagt.  
 

• Orientering omkring budgetforhandlingerne 17:35-17:45. 
https://kerteminde.dk/kommunen/oekonomi/budget-2024-2027  
Klima- og Bæredygtighedsudvalget pulje var sidste år 2,5 mio. kr. år-
ligt, og fra 2024 bliver puljen 2 mio. kr. årligt, altså puljen bliver skå-
ret ned med 0,5 mio. kr. 
Energirenovering på 3 mio. er der sat penge af til.  
Der er afsat knap 4 mio. i alt i de næste fire år til et stort skovrejs-
ningsprojekt.  
Puljemidler kan konverteres til tidsbegrænset ansættelse af en pro-
jektmedarbejder der skal stå for naturpolitik/biodiversitetsstrategi. 
Oplægget fra §17 stk4 udvalget blev aldrig vedtaget.  
Der bliver skåret i Sybergland og andet naturforvaltning med 
100.000 kr. 
 
 

• 17:45-17:55 Orientering omkring Skovrejsningsprojekt Hinds-
holm (Jakob og Martin) 
Naturstyrelsen er i dialog med Kerteminde Kommune og Vandvær-
ker så det er ikke helt på plads med aftalerne endnu.  
NST håber på ca. 60 ha areal med skovrejsning på Hindsholm, og 
håber på endelig afklaring inden for det næste halve år.  
Se slides i powerpoint show. 

https://kerteminde.dk/kommunen/oekonomi/budget-2024-2027
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• 18:25-18:35 Opsamling på Grøn Marslev borgermøde mm. (Se-
bastian og Mia)  

 
Pkt. 209 https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-
Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-
4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu   
 
Se inputs fra borgermøde i slideshow.  
Orientering givet, inputs ønskes inden 23. oktober så de kan føres til 
referat.  
 

• 18:35-18:45. Orientering omkring status Hjemtagning af arealer   
Punkt 211 https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-
Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-
4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu   
 
Orientering er givet.  
Et nyt areal er kommet til de hjemtagne arealer.  
Det kommer til at blive en god forbindelse til øen Skålholm.  
Der er afsat 50.000 kr. til hegn mm. 
Dialog og input modtages gerne. 
 
DN: Er der noget nyt med de andre hjemtagne arealer?  
Vi overtager dem helt fra 31/12-23 (der har været enkelte op-
pløjninger). 
Ved offentlig høring er der indkommet 3 høringssvar.  
Fondsansøgninger pågår. 
Dialog med beboerforeninger pågår stadig. 
Munkebo Bakke er ved at blive arkæologisk undersøgt lige nu og di-
alog med Ladbymuseet omkring samarbejde pågår.  
Det areal ved fjorden: De unge fra Strandgården vil måske gerne bi-
drage. Kontakt ledelsen ved Strandgården. 
 
 

• 18:45-18:55 Orientering omkring EU-Life Ring  
Orientering givet. Se slideshow. 
Status for Mejlø og Bogø -> vi afventer ansøgningen, svar første-
kvartal af 2024. 
En del af projektet er en fælles biodiversitets strategi på tværs af 
kommunegrænser. 
Nanna fra DN spørger ind til status på Mejlø og Bogø: Detailunder-
søgelse af løsninger til græsning på øerne er en del af LIFE-Ring 
ansøgningen. Ebbevej er ikke den eneste mulige løsning, og KK er 
ved at undersøge alternative muligheder til ebbevej. Bl.a. amfibiekø-
retøj.   
 
 

• 18:55-19:05 Orientering om Natura2000handleplanerne  

http://www.kerteminde.dk/
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.16-08-2023-kl.16.00&id=ef13f551-dc0d-4016-9554-712f527d4e0c&fritekst=kbu
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Samtlige kommuner har ønsket forlængelse da planerne kom sent 
ud og der var en kort tidsplan.  
Handleplaner skal være klar 3. juli 2024, alt skal være politisk be-
handlet til den tid.  
Før var der en 6 mdr. høringsperiode nu er der en 4 mdr. høringspe-
riode.  
Nanna fra DN spørger: Hvordan kan Natura2000 områder udvides? 
Der kommer nogen gange nogle åbninger hvor man kan melde æn-
dringer på afgrænsninger ind. Det er MST der melder det ud. 
 
Vi modtager gerne inputs fra Grønt Råd til Natura2000planerne.  
KK arbejder i proces med planerne ind til 1. marts. Derefter kommer 
den i offentlig høring. Inden da skal den politisk behandles først i 
KBU og derefter i byrådet.  
 
Der er et stort ønske om at være med i det konkrete fra Grønt råd.  
Natura2000 planerne er meget overordnede og ikke særlig konkrete.  
 
Nuværende natura2000planer findes her: 
https://mst.dk/erhverv/rig-natur/naturindsatser/natura-2000/natura-
2000-planlaegning-2022-2027/fyn 
De planer der vedrører Kerteminde Kommune er nr. 107, 109, 110 
og 113. 
Hvis der ønskes et særmøde efter gennemlæsning af nuværende 
natura2000planerne meldes det ind. 
 
Nanna fra DN: Vi i DN Kerteminde vil meget gerne samarbejde mere 
med Kerteminde Kommune – og hjælpe til, hvor vi kan med henblik 
på at skabe mere - og mere sammenhændende natur i kommunen. 
 

• 19:05-19:15 Samarbejde omkring Kerteminde Fjord (Mia)  
- Info omkring minisymposium  
Det bliver afholdt den 7. december, program bliver udsendt når 
det er klar. 
 
– arbejdsgruppe nedsat fra Bæredygtighedsrådet – er det relevant 
for nogen fra Grønt råd at indgå i den arbejdsgruppe?  
 
Det kunne måske have interesse for Sportsfiskerne og Danmarks 
naturfredningsforening, og Botanisk forening.  
 
Hvem kan være relevante til minisymposium:  
Søren Larsen 
Kontakt til Miljøstyrelsen, da de laver overvågning. 
 

• 19:15-19:30 Orientering omkring vandområdeplaner, herunder 
status vådområder (Mia)  
Pkt. 228 https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-
Baeredygtighedsudvalget-d.04-10-2023-kl.16.00&id=a27927e7-

http://www.kerteminde.dk/
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.04-10-2023-kl.16.00&id=a27927e7-99a2-439a-95b6-03a290657a6f
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.04-10-2023-kl.16.00&id=a27927e7-99a2-439a-95b6-03a290657a6f
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.04-10-2023-kl.16.00&id=a27927e7-99a2-439a-95b6-03a290657a6f
https://mst.dk/erhverv/rig-natur/naturindsatser/natura-2000/natura-2000-planlaegning-2022-2027/fyn
https://mst.dk/erhverv/rig-natur/naturindsatser/natura-2000/natura-2000-planlaegning-2022-2027/fyn
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.04-10-2023-kl.16.00&id=a27927e7-99a2-439a-95b6-03a290657a6f
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.04-10-2023-kl.16.00&id=a27927e7-99a2-439a-95b6-03a290657a6f
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Orientering givet, se slideshow. 
 
 
 

• 19:30-19:40 Gennemgang af Dof's ø-undersøgelse som har om-
fattet alle mindre øer omkring Fyn (fokus på Vigelsø, Romsø, 
Mejlø og Bogø) (Mogens)  
 
Mogens noter vedhæftes endeligt referatet.  
Se også bog, Kystfuglene omkring Fyn. Kan købes flere steder. Bl.a. 
https://johanneslarsenmuseet.dk/produkt/kystfuglene-omkring-fyn/   
 
Fugleantal på hele Fyn halveret.  
 
Kerteminde kommune har startet Better Birdlife projekt. op på øerne 
skovholmen, Vestermade rev og vestermadegyde rev. Naturstyrel-
sen er nu blevet lodsejere.    
 
KK vil invitere DOF til at komme og fortælle om dette til udvalget.  
 

• 19:40-20:00 Eventuelt  
- Sybergland: Stien udvides med en rute der går omkring Tippen 

der kommer klaplåger og der er sat en bro op.  
 
- (Mogens) Status på forslag om nyt sommerhus/hotel område 

ved Nordskov. 
 

- (Ejnar) Kommer vi også til at høre noget om planerne for ny sejl-
rende i Odense Fjord, som Fyens Stiftstidende skriver fredag d. 
29. september?  
 
Grønt Råd vil gerne have dialog med Odense Havn. KK inviterer 
Odense Havn til næste Grønt Råds møde.  
 

- Er der interesse for at få kommunale planer i høringer tilsendt? 
Det vil Grønt Råd gerne.  
Naturteamet giver orientering til Grønt Råd ved relevante kom-
munale planer.  

 
- Ny hjemmeside  

Beslutning: vi dropper den nye hjemmeside.  
 
- Næste møder: 
 
- Dagsordenen reflekterer vi har for få møder 

Der ønskes 3 møder + 1 felt tur i 2024 (felttur må gerne være 
sammen med KBU og Bæredygtighedsrådet) 

 
- KK forsøger at invitere Odense havn til et af de kommende mø-

der. 
 

http://www.kerteminde.dk/
https://dagsordener.kerteminde.dk/vis?Referat-Klima--og-Baeredygtighedsudvalget-d.04-10-2023-kl.16.00&id=a27927e7-99a2-439a-95b6-03a290657a6f
https://johanneslarsenmuseet.dk/produkt/kystfuglene-omkring-fyn/
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Lindøalléen 51

Tlf. 65151467 

miso@kerteminde.dk

www.kerteminde.dk

12. oktober 2023

Sagsnr.

S2023-931

Dokumentnr.

D2023-108271

- Datoer 2024 fra 17-20.  
13. marts 2024 
Ekskursion juni koordineres med Bæredygtighedsrådet og KBU. 
18. september 2024 
20. november 2024 
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